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Villeroy, BCE:
“Noile norme
bancare nu trebuie
sã împiedice
alianþele
transfrontaliere”

Normele înãsprite de regle-
mentare financiarã nu ar
trebui sã producã efectul

negativ al împiedicãrii tranzacþiilor
bancare transfrontaliere în Europa,
potrivit guvernatorului Bãncii Fran-
þei, Francois Villeroy de Galhau,
membru în board-ul Bãncii Centrale
Europene (BCE), citat de hellenic-
shippingnews.com.

Villeroy, care a participat recent la
un eveniment desfãºurat în Paris, nu
a fãcut referire la o anumitã bancã
sau la o tranzacþie specialã din do-
meniu, dar a afirmat cã alianþele ban-
care europene transfrontaliere ar
putea aduce beneficii.

Reprezentantul BCE a subliniat:
“Afacerile menite sã ducã la o con-
solidare sãnãtoasã ºi solidã peste
graniþe le va permite bãncilor o di-
versificare mai bunã a riscurilor în
întreaga zonã euro ºi va orienta fon-
durile lor într-un mod mai eficient
cãtre investiþii productive”.

Pe de altã parte, Villeroy a salutat
recenta decizie a Autoritãþii Bancare
Europene (EBA) de a-ºi stabili noul
sediu la Paris în urma ieºirii Marii
Britanii din UE (Brexit), ºi considerã
cã acest lucru va ajuta capitala fran-
cezã sã devinã cel mai important
centru financiar al Europei.

A.V.

2 lei

BCE a redus fondurile
de urgenþã destinate
bãncilor elene
n Conform bãncii
centrale de la Atena,
reducerea se datoreazã
condiþiilor stabile de
lichiditate din þarã

Banca Centralã Europeanã
(BCE) a micºorat plafonul
finanþãrii de urgenþã destina-

tã bãncilor greceºti (ELA), în condi-
þiile în care situaþia lichiditãþilor din
þarã este stabilã, anunþã Reuters.

Banca centralã a Greciei a infor-
mat, ieri, cã plafonul ELA a fost re-
dus cu 1,1 miliarde de euro, la 25,8
miliarde de euro.

Potrivit bãncii centrale de la Atena,
reducerea reflectã îmbunãtãþirea con-
diþiilor de lichiditate, luând în calcul
depozitele constituite de sectorul pri-

vat ºi accesul bãncilor la pieþele fi-
nanciare. Plafonul ELA este valabil
pânã la data de 14 decembrie inclusiv.

Instituþiile creditoare elene s-au
bazat pe finanþarea de urgenþã primi-
tã de la Banca Greciei, cu acordul
BCE, începând din luna februarie
2015, când au fost excluse de la ope-
raþiunile obiºnuite de finanþare deru-
late de BCE.

Finanþarea de urgenþã este mult
mai costisitoare decât împrumuturile
luate în mod direct de la BCE.

În iunie anul trecut, BCE a resta-
bilit accesul bãncilor elene la opera-
þiunile sale ieftine de finanþare, per-
miþându-le creditorilor sã-ºi reducã
dependenþa de liniile de finanþare de
urgenþã. (V.R.)

(continuare în pagina 6)

PNL cere retragerea lui Iulian
Iancu de la preºedinþia Comisiei

de anchetã a ANRE
l În aceastã sãptãmânã, conducerea OMV Petrom a transmis cãtre Iulian Iancu o adresã prin care
susþine cã sfera solicitãrilor parlamentarilor excede scopului ºi obiectivelor pentru care s-a
constituit Comisia l Preºedintele BNS, Dumitru Costin, acuzã cã “OMV Petrom” a prejudiciat
statul român cu 7 miliarde de lei, compania respinge acuzaþiile

B
iroul executiv al PNL a
decis, în aceastã sãp-
tãmânã, sã cearã celor
douã Camere ale Parla-

mentului retragerea lui Iulian Iancu
de la preºedinþia Comisiei de anche-
tã a activitãþii ANRE (Autoritatea
Naþionalã de Reglementare în dome-
niul Energiei), ne-a declarat deputa-
tul PNL Virgil Popescu, membru al
Comisiei, menþionând cã sesizarea
PNL va fi depusã sãptãmâna viitoa-
re.

Domnia sa ne-a explicat: “Nu cred
cã Iulian Iancu mai poate sã rãmânã
în fruntea Comisiei de Anchetã.

Sãptãmâna trecutã, în cadrul au-
dierilor, l-am ascultat pe un domn de
la Curtea de Conturi care ne-a vorbit
despre raportul Curþii referitor la
plata redevenþelor gazelor naturale
în perioada 2011- 2015, fãcând refe-
rire la nelegalitatea ordinului
124/2001 (semnat de Dan Ioan Po-
pescu, ministrul industriei de la acea
vreme, ºi Maria Stratulat, fost
preºedinte al Agenþiei Naþionale
pentru Resurse Minerale) ºi care stã
la baza acestor calcule. Oficialul
Curþii de Conturi spunea cã sunt pro-
bleme cu acel act, cã nu a fost bine
fundamentat ºi nici publicat în Mo-
nitorul Oficial.

Eu l-am întrebat pe reprezentan-
tul Curþii de Conturi ºi de ordinul
698 din 2004 al Ministerului Eco-
nomiei, care fãcea referire la ordi-
nul 124/2001 ºi care este semnat de
Iulian Iancu, secretar de stat la acea
vreme, ºi cum este posibil ca Mini-
sterul Economiei ºi Comerþului sã

nu fi ºtiut cã ordinul din 2001 nu a
fost publicat dupã trei ani, dar nu
am primit nici un rãspuns.

Atunci stau ºi mã întreb cât de im-
parþial poate colegul nostru, domnul
Iulian Iancu, sã conducã o comisie
de anchetã pe subiectul redevenþelor
la gaze, în condiþiile în care domnia

sa a semnat acel document. Curtea
de Conturi spune cã tot ce s-a socotit
din 2001 pânã în 2015 nu a fost bine
calculat. Nu poþi sã conduci o Comi-
sie de Anchetã din postura în care
eºti implicat prin semnãtura ordinu-
lui din 2004.

Dacã suntem o comisie de an-
chetã activitãþii ANRE, eu spun sã
anchetãm Autoritatea, dar dacã
ne-am extins obiectul ºi am ajuns
într-un loc unde sunt conflicte de
interese, atunci va trebui ca dom-
nul Iancu sã se abþinã la acel punct.
E o chestiune de bun simþ, în condi-
þiile în care nu vãd ce am putea an-
cheta noi în speþa aceea. Domnul
Iancu a adus în discuþie raportul
Curþii de Conturi, datoritã adresei
pe care domnul Dumitru Costin,
preºedintele Blocului Naþional
Sindical (BNS), a adus-o la Comi-
sie. Cred cã domnul Iancu ar fi tre-
buit sã ne spunã cã a semnat acel
ordin în 2004 ºi cã nu poate fi im-
parþial în aceastã speþã. Dar el ne-a
lãsat pe noi sã descoperim.

ANCUÞA STANCIU

(continuare în pagina 2)

O nouã încercare
pentru selectarea
CEO-ului BVB
l Ciprian Pãltineanu ºi Adrian Tãnase,
programaþi pentru interviuri cu boardul
l Ambii candidaþi par sã fie apropiaþi de grupul
bãncilor din acþionariatul BVB
l George Butunoiu se ocupã de recrutare
l Pe lista de aºteptare ar fi ºi unii strãini, printre
care fostul director BRD Jacek Panczyk

Bancherul Ciprian Pãltineanu
ºi Adrian Tãnase, Chief
Investment Officer NN Pen-

sii România, urmeazã sã susþinã, la
începutul sãptãmânii viitoare, inter-
viuri cu boardul BVB pentru postul
de director general al Bursei de Va-
lori Bucureºti, dupã expirarea man-
datului lui Ludwik Sobolewski, în
varã, potrivit unor surse din piaþã.

Deºi, iniþial, BVB a anunþat un
proces intern de selecþie, unele voci
spun cã de recrutare se ocupã, acum,
head-hunterul George Butunoiu.

Pentru postul de conducere sunt
vizaþi ºi unii strãini, printre care fostul
director BRD Jacek Panczyk, din
Divizia Corporate Banking.

La finalul lunii octombrie, ziarul
BURSAa scris cã, în anumite cercuri,
este vehiculat intens numele lui Ci-
prian Pãltineanu, pentru preluarea
ºefiei BVB. Recent, pe listã a intrat ºi
Adrian Tãnase, în condiþiile în care
BVB se pare cã a abandonat prima
selecþie, începutã în septembrie, în
cadrul cãreia îi intervievase deja pe
Paul Prodan, Andre Cappon ºi Lud-
wik Sobolewski, ultimul fiind înscris
din oficiu, fãrã sã îºi depunã dosarul.

Ciprian Pãltineanu a fost ºef al di-

viziei de companii mari din cadrul
UniCredit România, iar, în 2015,
banca îl promovase pe poziþia de di-
rector de dezvoltare pentru activita-
tea de Corporate&Investment Ban-
king în cadrul diviziei Europa Cen-
tralã ºi de Est (managing director,
business manager to the head of CEE
CIB) a UniCredit/Bank Austria.

Adrian Tãnase s-a alãturat Grupu-
lui NN în 2006 ºi are peste 16 ani de
experienþã pe piaþa de capital, cu fo-
cus pe management de portofoliu.

Ambii candidaþi par sã fie apro-
piaþi de grupul bãncilor din acþiona-
riatul BVB, care a dominat, în ultimii
ani, politica Bursei, odatã cu alege-
rea ca preºedinte a fostului econo-
mist ºef BCR, Lucian Anghel. De-a
lungul acestor ani, brokerii indepen-
denþi s-au luptat cu bãncile pe mai
multe subiecte, unul dintre acestea
fiind politica de tarifare a BVB. Anul
acesta, acþionarii Bursei au aprobat
un nou plan tarifar, prin care se intro-
duce un tarif fix pe ordin executat de
0,95 lei, alãturi de o reducere a comi-
sioanelor variabile.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 6)

IERI, ÎN INTERVALUL 07.00-09.00

Preþul energiei pe piaþa spot - din nou
la 500 de lei/MWh

Preþul electricitãþii a înregistrat
din nou o valoare impresio-
nantã, pe Piaþa pentru

Ziua Urmãtoare (PZU), respec-
tiv 500 de lei/MWh, ieri, în in-
tervalul 07.00-09.00, conform
datelor publicate pe bursa
OPCOM.

Preþurile energiei electrice pe
piaþa spot a bursei de profil au
avut creºteri constante, în acest
an, criza din domeniu începând
încã din iarna trecutã.

Majorãrile preþului energiei
electrice au fost nejustificate, iar
Ministerul Energiei sperã mãcar
la o stagnare sau chiar la o scãdere a
preþului energiei electrice ºi gazelor
naturale, a declarat, recent, în cadrul
unei conferinþe de presã, Toma Pet-

cu, ministrul de resort. Oficialul a su-
bliniat cã orice modificare de preþ

trebuie sã fie puternic justificatã,
atrãgând atenþia asupra faptului cã
ultima majorare a preþului energiei
electrice nu a fost justificatã ºi cã pu-

teau fi luate mãsuri pentru a nu se
ajunge la aceastã situaþie.

Stocul înmagazinat al electri-
citãþii este dublu faþã de anul tre-
cut, cu menþiunea cã cea mai
mare parte din producþia energiei
electrice este pe bazã de cãrbune
ºi nu provine din hidrocentrale, a
mai spus domnia sa.

Ministrul Energiei a subliniat
faptul cã þara noastrã are cea mai
micã dependenþã energeticã de
importuri din regiune, men-
þionând cã România importã can-
titãþi mici, pentru cã îºi poate asi-
gura, singurã, aproape tot necesa-

rul, iar pe perioada de varã exportã.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 2)

PRIM-VICEGUVERNATORUL BNR FLORIN GEORGESCU:

“Disfuncþiile economiei - cauzate de asimetria
dintre libertate ºi rãspundere”
l Florin Georgescu: “Decalajul economic al þãrii noastre faþã de statele UE s-a redus, dar raportul
dintre venitul naþional brut ºi PIB s-a deteriorat”

Disfuncþiile economiei ºi ten-
siunile din societatea noa-
strã sunt cauzate de asime-

tria accentuatã manifestatã în ultimii
aproape 30 de ani în þarã, respectiv
cea dintre libertate ºi rãspundere,
considerã Flor in Georgescu,
prim-viceguvernatorul Bãncii Na-
þionale a României (BNR).

Conform domniei sale, în
România, capitalul, profiturile ºi
avuþia s-au format, în mare mãsurã,
dupã 1989, ca urmare a acordãrii cã-
tre diferite grupuri de interese, prin

legi, a unor libertãþi nelimitate în
condiþii de rãspunderi limitate.

Florin Georgescu a menþionat:
“Înþelegem conceptual ºi operaþional
nevoia acumulãrii rapide de capital
pentru asigurarea unei stabilitãþi în
creºtere a democraþiei din România.
Dar, în condiþiile unui produs intern
brut limitat an de an, aceastã asime-
trie libertate - rãspundere a generat o
repartiþie total inechitabilã a PIB,
concretizatã într-o polarizare socialã
accentuatã. (E.O.)

(continuare în pagina 8)

FLORIN GEORGESCU:
“Vulnerabilitãþile din sectorul firmelor s-au transferat în bilanþurile bãncilor”
Vulnerabilitãþile din sectorul firmelor

s-au transferat în bilanþurile bãncilor,

a atras atenþia Florin Georgescu, pre-

cizând cã modelul de afaceri nesuste-

nabil pentru o mare parte dintre firme-

le de mici dimensiuni (capitaluri nega-

tive, supraîndatorare ºi funcþionarea

persistentã pe pierdere) a condus la

situaþia în care microîntreprinderile

provoacã cea mai mare parte a credi-

telor neperformante din portofoliul

bãncilor.

Circa 66% din cele 6 miliarde euro cre-

dite nerambursate ale firmelor, la

sfârºitul anului 2013, erau cauzate de

cãtre microîntreprinderi, conform dom-

nului Georgescu. Domnia sa a precizat

cã soldul creditelor neperformante a

acestor entitãþi a scãzut, la finalul anu-

lui 2016, la 1,1 miliarde euro.

“Circuitul normal al banilor în economie

este afectat”, spune reprezentantul

BNR, afirmând cã, deºi raportate la PIB,

atât arieratele, cât ºi pierderile s-au

comprimat, volumul ridicat al acestora

are un efect negativ direct asupra circu-

itului normal al banilor în economie:

“Durata de achitare a furnizorilor este

de 116 zile în anul 2016 (similar nivelu-

lui înregistrat în timpul crizei), faþã de

41 zile în Polonia, respectiv 19 zile în

Germania. Durata de încasare a crean-

þelor a crescut semnificativ, de la 78 de

zile în 2004, la 92 zile în 2016, compa-

rativ cu 56 zile în Polonia ºi 24 zile în

Germania”. n

Citiþi pe www.bursa.ro cele douã ordi-

ne la care face referire Virgil Popescu.


